
Zeer Geheim 
M i n i s t e r r a a d 
Nr. 3782 

Ex.nr. ì4 
Notulen van de vergadering 

gehouden op v r i j d a g 8 oktober 1965 i n de Trêveszaal, aange
vangen i n a a n s l u i t i n g aan de vergadering van de riiÊsminister-
raad en 's middags voortgezet ü j u s m i m s x e r 

Aanwezig: De m i n i s t e r - p r e s i d e n t Cals en de m i n i s t e r s Bogaers, 
Bot, Diepenhorst, Samkalden, Smallenbroek, Suurhoff, 
Den Uyl, Veldkamp, Vondeling en V r o l i j k (Afwezig 
z i j n de m i n i s t e r s Biesheuvel, De Jong en Luns) 
Voorts z i j n aanwezig de s t a a t s s e c r e t a r i s s e n De Block 
(punten 2a, 4, 7a en 7b) en Van der Stoel (punten 4) 

S e c r e t a r i s : drs.J.I.Iiddelburg 

1 » Naar a a n l e i d i n g van de notulen van de vergadering van 1 oktober 
Î 9 5 5 

a. Concessieaanvrage voor radiozender cp Bonaire (punt 2 c) 

M i n i s t e 
Vondeling, dat h i 
zender voor de ï/e 
met m i n i s t e r B i e s 
s l i s s i n g h i e r o v e r 
nadere bespreking 
se m i n i s t e r - p r e s i 
V r i j e U n i v e r s i t e i 

r V r o l i j k antwoordt op een vraag van m i n i s t e r 
j over de kwestie van de bouw van een steun-
reldomroep op Bonaire nog een telefoongesprek 
heuvel heeft gehad. Deze dacht, dat een be-
nog even kon worden aangehouden en dat een 
hi e r v a n mogelijk z a l z i j n , a l s de A n t i l l i a a n -

dent Jonckheer voor de erepromotie b i j de 
t naar ons land komt. 

1 b. Behandeling van de huurwet i n de Tweede Kamer (punt 8 a) 

M i n i s t e r Suurhoff d e e l t mede, dat h i j een gesprek 
h e e f t gehad met drs.Nederhorst; deze voelde wel i e t s voor het 
opnemen van de besproken t u s s e n z i n i n de passage waarin zeer 
v e l e l e d e n vragen of u i t s t e l van de huurverhoging door de 
r e g e r i n g i s overwogen. I n t u s s e n b l i j k t u i t het gepubliceerde 
v o o r l o p i g v e r s l a g , dat de t u s s e n z i n h i e r i n n i e t i s opgenomen. 

M i n i s t e r Bogaers heeft i n de d i s c u s s i e i n de vorige 
v e r g a d e r i n g a a n l e i d i n g gevonden het antwoord op de genoemde 
v r a a g i e t s minder s t r a k te formuleren. 

2. Me ded e l ingen. 
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Samkalden en Suurhoff overeenstemmin ; over d i t punt wordt b e r e i k t . 

3 ga Overdracht aan Drenthe van enige kanalen ( ./etsontwerp) 

3 h. Overbrenging i n beheer en onderhoud b i j de gemeente 
Zaandam van het" n o o r d e l i j k gedeelte van het Zijkanaal G 
van het No orda eeìtanaal Ç.Vets ont w e r p7 

De punten 3g en 3h worden zonder discussie aanvaard. 

4. Buitenlands b e l e i d 
a. De c r i s i s i n de EEG; vragen van de Tweede-Kamerleden 

Schmelzer, Nederhorst en Roolvink" ( B r i e f van de m i n i s t e r 
p r e s i d e n t , m i n i s t e r van Algemene Zaken, dd. 7 oktober 
1965, n r . 164385; z i e n o t u l e n r.m.r. 8 oktober 1965, 
punt 3 d) 

S t a a t s s e c r e t a r i s De Block deelt met betrekking t o t 
het concept-antv/oord op de vragen van de d r i e f r a c t i e v o o r 
z i t t e r s mede, dat m i n i s t e r Luns w i l openhouden, dat de b i j e e n 
komst van de zes m i n i s t e r s van buitenlandse zaken na de nor
male vergadering van de EEG-raad op 25 oktober n i e t doorgaat. 
Z i j n overwegingen d a a r b i j z i j n o.a.,dat de Belgische regering 
nieuwe elementen i n haar plannen heeft gelegd, die n i e t i n de 
afspraak b i j de bespreking i n het Catshuis waren bedoeld, en 
dat het n i e t onmogelijk i s , dat de I t a l i a a n s e v o o r z i t t e r 
Fanfani weer omgaat. Verder zou de Duitse Bondskanselier 
volgens een gezaghebbend a r t i k e l i n de F r a n k f u r t e r Algemeine 
Zeit u n g met de gedachte spelen, dat de hoofden van de zes 
s t a t e n b i j e e n moeten komen. B l i j k e n s het Belgische memorandum 
dat a l l e e n aan Nederland en Luxemburg i s gezonden, acht de 
Belgische r e g e r i n g het m o g e l i j k , dat er een reeks van bespre
kingen tussen de zes m i n i s t e r s van buitenlandse zaken zou 
volgen, w a a r b i j ook het landbouwbeleid aan de orde zou kunnen 
komen. Hen meent, dat voor het p o l i t i e k e probleem a l l e e n een 
o n l o s s i n ^ kan worden gevonden zonder de üüG-commisaie; d i t 
komt zee? wel i n de Franse kraam te pas. Bovendien i s de 
Belgische gedachte, dat de v i j f m i n i s t e r s van buitenlandse 
zaken b i j e e n moeten komen en dat men dan moet aopen, dat de 
Franse m i n i s t e r n i e t z a l w e g b l i j v e n , maar voor het g£»ld" 
deze n i e t komt i s n i e t s voorbereid. Spreker heext een be-
sorekinro-ehad met de Duitse s t a a t s s e c r e t a r i s Lahr. Deze 
S e i d e mede L t de Duitse d e l e g a t i e een ,eer harde houding 
w i l aannemen en dat de v i j f ; ;^SSoV 
de i n d r u k moeten geven, dat zio to ̂  eni^e ^ n c c r i n < r 

z i j n . Van Duitse z i j d e vond men, dat de ^ e d e ^ ^ h o u d hiervan 
sn e l met het plan-Spaak akkoord was gegaan; U mhoud hieivan 
had men u i t de k r a n t moeten lezen. 

Tijdens het. 
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gesprek legde Lahr zeer s t e r k de nadruk erop, dat 
onderling eens moesten worden, ook voor de verga-

op 25 oktober. Voorts moest men pro-

T i j d e n s het 
de v i j f het 
d e r i n g van de EEG-raad 
beren overeenstemming te" k r i j g e n over de g r o t e l i jnen vaïThet 
EEG-landbouwbeleid. H i j wees erop, dat de Franse delegatie 
wel v e r s c h i l l e n d e zaken a..n e l k a a r koppelde, ma..r koppeling 
door andere p a r t n e r s of door de EEG-commisoie n i e t wilde toe
l a t e n . De Duitse Bondsregering was echter voornemens om aan 
een o p l o s s i n g te verbinden een bevredigend standpunt ten aan
z i e n van de Kennedy-onderhandelingen en v„n de economische 
betrekkingen met de oostblok-landen; Lahr zag een en ander 
a l s een onafwijsbare c o n d i t i e van de Duitse regering. Hij 
z e i d e v o o r t s , dat deze n i e t b e r e i d was om concessies te doen 
te n a a n z i e n van de meerderheidsbeslissingen die i n het EEG— 
ve r d r a g z i j n bedoeld. V/el zou de EEG-commissie - i c h moeten 
houden aan de p l a a t s die z i j i n het EEG-verdrag heeft gekregei 
V/at de f u s i e van de d r i e executieve commissies aangaat, was 
de D u i t s e r e g e r i n g gereed met de goedkeuring van de overeen
komst,maar z i j zou de r a t i f i c a t i e o o r k o n d e n i e t deponeren, 
voordat een o p l o s s i n g voor de bestaande c r i s i s was gevonden. 
Samenvattend nam s t a a t s s e c r e t a r i s Lahr dus een hard stand
punt i n , waarbij het dan i n de gegeven s i t u a t i e de vraag i s 
of de Bondsregering d i t z a l volhouden. Het betrekking t o t 
het Luxemburgse standpunt d e e l t spreker mede, dat d i t land 
van oordeel i s , d-.t de zes m i n i s t e r s van buitenlandse zaken 
b u i t e n B r u s s e l zouden moeten bijeenkomen. 

Spreker heeft voorts nog een gesprek gehad met dr. 
Hansholt en daarna met de ambassadeur Spierenburg. Het bleek, 
dat dr.Hansholt zeer geschokt was door het plan-Spaak. I n 
New-York i s m i n i s t e r Luns voornemens donderdag a.s. een ge
sprek net z i j n I t a l i a a n s e en Belgische ambtgenoten Fanfani 
en Spaak t e houden. 

De m i n i s t e r - p r e s i d e n t s t e l t voor thans e e r s t het 
concept voor het antwoord op de vragen van de d r i e f r a c t i e 
v o o r z i t t e r s v a s t t e s t e l l e n ; aan de Tweede Kamer i s toege
zegd dat het antwoord deze middag zou worden ingezonden. 

M i n i s t e r Den Uyl i s van oordeel, dat de d i s c u s s i e 
over d i t antwoord kan dienen om het mondelinge antwoord b i j 
de algemene n o l i t i e k e beschouwingen volgende week te p r e c i s e 
ren . S p r e k e / v e r w a c h t , dat de Kamer k r i t i e k z a l hebben op de 
rege 
Het 
op het 

ap 
en 

p o s i t i e en deze instemming z i e n a l s een ondergraving v 
van v a t i n het EEG-verdrag terzake i s bepaald. Daarom moet 
ïït het aStwoord op de vragen van de d r i e f r a c t i e - y o o r z i t t e r s 
d u i d e l i j k worden wat de r e g e r i n g b i j de bepreking m het Cats-
Suïs voor ogen heeft gestaan Spreker herinnert eraan dat i n 
rlP v e r g a d e r i n g van de REZ i s besproken, d^t na de v e r ^ a e r i n ^ 
v L d e ^ l S l d op 25 oktober zou kunnen ^rden overwogen of 
een v e r g a d e r i n g van de raad van m i n i s t e r s van b ^ e ^ a ™ ! ! a _ 
l a L n zìi b i j e e n komen De k o e l i n g w a s ^ u s e e r s t oe v e r g j 
dering van 25 oktober a f t e wachten en ^ - ~ i e n 

was voor deze bijeenkomst van de zes m i n i s t e r s . 

Spreker 
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Spreker meent dat de 
gedachte, dat r e g e r i n g z i c h moet distantiëren 

voorafgaande aan de bijeenkomst van 25 
en ander a l moet worden vastgelegd. I n d 

er a l op gewezen dat het 
weest 

v o r i ge 

1965 
van de 
oktober 
verga-

B h e e f t h i j er a l op gewezen dat het een ongeluk i s 
, dat de gedachte van een bijeenkomst v j n de m i n i s t e r s 

van b u i t e n l a n d s e zaken a l tevoren een r o l i s gaan spelen. 
I n het antwoord op de vragen van de d r i e f r a c t i e 

v o o r z i t t e r s zou spreker n i e t de z i n w i l l e n opnemen, die 
B u i t e n l a n d s e Zaken aan het einde van de eerste a l i n e a van het 
tweede antwoord w i l toevoegen. I n het antwoord moet ook d u i 
d e l i j k t o t u i t i n g komen dat de Nederlandse Regering n i e t zon
der de EEG-commissie w i l spreken over i n h o u d e l i j k e vraagstuk
ken, waar de commissie volgens het verdrag b i j betrokken i s . 
H i j meent dat d i t i n het antwoord n i e t voldoende wordt u i t g e 
s l o t e n . T e n s l o t t e zou h i j de l a a t s t e a l i n e a w i l l e n weglaten, 
aangezien i n de vragen n i e t een m o g e l i j k e a a n t a s t i n g van de 
verdragen van Rome en P a r i j s wordt aangeroerd. Staatssecre
t a r i s Be Block meent dat b i j het weglaten van deze l a a t s t e 
z i n onzekerheid over het regeringsstandpunt t e r zake kan ont
staan. De m i n i s t e r - p r e s i d e n t i s van oordeel dat d i t n i e t het 
g e v a l behoeft t e z i j n , a l s de r e g e r i n g reeds b i j de p o l i t i e k e 
beschouwingen z i c h h i e r o v e r d u i d e l i j k kan u i t s p r e k e n . 

M i n i s t e r Suurhoff i s het met m i n i s t e r Den Uyl eens 
dat de Kamer z i c h k r i t i s c h z a l o p s t e l l e n t e n aanzien van het 
voornemen, dat de zes m i n i s t e r s van buitenlandse zaken b i j e e n 
komen zonder de EEG-commissie en over de basis waarop men dat 
w i l doen ( a r t i k e l 3 sub b van het v o o r l o p i g e reglement van 
orde en a r t i k e l 146 van het EEG-verdrag). 

M i n i s t e r Veldkamp vraagt z i c h a l s m i n i s t e r van 
Landbouw en V i s s e r i j a . i . a f of het wel v e r s t a n d i g i s i n het 
antwoord t e zeggen wat wel en wat n i e t i n een bijeenkomst van 
de zes m i n i s t e r s besproken zou kunnen worden. Spreker zou 
i n de v o o r l a a t s t e a l i n e a de zinsnede dat n i e t over de p r o b l e 
men van de l a n d b o u w f i n a n c i e r i n g kan worden gesproken l i e v e r 
w i l l e n vervangen door de woorden, dat het niét gewenst i s over 
deze problemen t e spreken i n die bijeenkomst. 

M i n i s t e r Vondeling d e e l t de verwachting, dat de 
Kamer tegen bespreking van EEG-vraagstukken zonder de commissie 
bezwaren z a l maken. Men kan h i e r v o o r b e v e s t i g i n g vinden i n de 
b i j e e n k o m s t van de Europese beweging i n Cannes; dat daar voor 
een k r a c h t i g e p o s i t i e b e p a l i n g i s g e p l e i t l i g t voor de hand, 
nu het punt van de bevoegdheden van het Europese parlement 
u i t het g e z i c h t i s geraakt. .Spreker l e e s t i n het begin van 
punt 2 van het antwoord wat b i j de bespreking i n DenHaag i s 
overeengekomen, maar het communiqué van het o v e r l e g m het 
Catshuis vermeldt a l l e e n , dat d i t aan de orde i s geweest, 
^ m i n i s t e r - p r e s i d e n t antwoordt, dat de Belgische en Nederland
se m i n i s t e r s het b i j deze bespreking volkomen eens waren over 
de t e v o l g e n l i j n , maar de inhoud h i e r v a n zou voorshands n i e t 
n a a r b u i t e n gebracht worden. 

M i n i s t e r Vondeling.. 
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** « i M i n i s t e r Vondeling vraagt z i c h naar a a n l e i d i n g van 
de volgende z i n i n het concept a f , waarom het nodig i s t e 
zeggen, dat de Franse m i n i s t e r v e r s t e k z a l l a t e n gaan: men 
komt daarmee m m o e i l i j k h e d e n , a l s de Franse m i n i s t e r toch 
zou komen. Als men d i t a l s m o t i e f nodig h e e f t , z a l men het 
v o o r w a a r d e l i j k moeten formuleren: a l s de Franse dele^ t i e 
a f w e z i g zou b l i j v e n 

. D e m i n i s t e r - p r e s i d e n t d e e l t mede dat het u i t d r u k k e 
l i j k D I J het bezoek van de Belgische m i n i s t e r s Harmei en 
Spaak i s afgesproken ; dat een bijeenkomst van de zes m i n i s t e r s 
van b u i t e n l a n d s e zaken n i e t voor de vergadering van de EEG-
raad op 25 oktober 1965 zou worden bijeengeroepen. Spreker 
verwacht wel dat de Franse d e l e g a t i e op 25 oktober z a l weg
b l i j v e n , maar d i t z a l men kunnen formuleren i n de z i n zoals 
m i n i s t e r Vondeling aangaf, t i e t de Belgische m i n i s t e r s i s 
v o o r t s besproken dat zou worden v o o r g e s t e l d deze bijeenkomst 
i n B r u s s e l t e houden; d i t zou i n het antwoord e r b i j kunnen 
worden vermeld. Spreker meent v o o r t s dat i n de v o o r l a a t s t e 
a l i n e a van het concept de woorden "naar het oordeel van de 
Regering" b e t e r kunnen v e r v a l l e n , aangezien h i e r u i t anders 
een t e g e n s t e l l i n g met de voorgaande a l i n e a ' s wordt gelezen 
waar gesproken wordt van de beide regeringen. 

S t a a t s s e c r e t a r i s De Block merkt op met b e t r e k k i n g 
t o t de sugg e s t i e om de woorden " i n Brussel" toe t e voegen, dat 
de I t a l i a a n s e en de Luxemburgse m i n i s t e r met een vergadering 
b u i t e n B r u s s e l akkoord gaan, t e r w i j l ook de Duitse d e l e g a t i e 
n i e t z a l staan op het b l i j v e n i n Brussel. M i n i s t e r Den Uyl 
acht het n i e t j u i s t z i c h nu a l e r b i j neer t e leggen, dat een 
v e r g a d e r i n g van de zes m i n i s t e r s n i e t i n Brussel z a l p l a a t s 
v i n d e n . M i n i s t e r Suurhoff merkt op dat d i t punt n i e t i s wegge
geven, a l s de woerden " i n B r u s s e l " i n d i t antwoord n i e t werden 
genoemd. De m i n i s t e r — p r e s i d e n t merkt h i e r b i j op dat h i j op een 
vr a a g b i j de p o l i t i e k e beschouwingen kan antwoorden, dat de 
Nederlandse Regering erv.ai u i t g a a t , dat een d e r g e l i j k e verga
d e r i n g i n de normale p l a a t s z a l worden gehouden. 

M i n i s t e r Vondeling merkt op, dat het landbouwbeleid 
i n de EEG-raad moet worden besproken overeenkomstig a r t i k e l 
43 van het v e r d r a g op v o o r s t e l van de commissie. M i n i s t e r 
Den U y l acht de twee andere onderdelen van het d r i e l u i k dat 
i n de EEG—raadsvergadering i n j u n i aan de orde was, even be
l a n g r i j k . M i n i s t e r Samkalden w i j s t er echter op, dat over die 
andere ounten i n het ve r d r a g n i e t s i s genoemd. De raad v e r 
k l a a r t z i c h , nad^t nog enkele andere r e d a c t i e w i j z i g i n g e n z i j n 
aangeoracht, akkoord met het onderhavige antwoord. 

4 b. Bijeenkomst van de V/EU-raad 
S t a a t s s e c r e t a r i s Van der S t o e l d e e l t mede, dat voor 

Van I - r a u L i e . . . 


